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L’accés a l’habitatge és un dels
grans problemes que viu la so-
cietat des de fa uns anys i és un
dels reptes més importants que
tenen per davant les adminis-
tracions per intentar revertir la
manca d’habitatge de tota mena,
però especialment el social i
l’assequible. 
La magnitud de la problemà-

tica ha conduït l’entitat Restarting
Badalona, una associació privada
sense ànim de lucre oberta al
conjunt de l’ecosistema innovador
local i internacional, a organitzar
un debat amb professionals rela-
cionats amb la construcció i la pla-
nificació de les ciutats metropo-
litanes, tant de sectors públics com
privats. Durant l’acte, celebrat
divendres passat a l’hotel Marina
Badalona, es van analitzar les
causes que han portat Catalunya
i el conjunt de l’Estat a tenir una
situació tan complicada amb l’ha-
bitatge, les polítiques actuals i
quin pot ser l’escenari de futur.
Tots els ponents van coincidir
en la necessitat de construir més
habitatge, però, diuen, no és l’ú-
nic argument per facilitar l’accés
a un pis. I, si s’ha de construir més,
per què no es fa?
A les intervencions es va veu-

re un consens sobre la importàn-
cia de tractar la problemàtica a
gran escala i també sobre la ne-
cessitat d’enfocar la qüestió des de
la visió metropolitana. “Calen
plans urbanístics, entendre els
llocs on ha de fer-se el creixement
i fer política territorial. A Catalu-
nya tenim ciutats que poden créi-
xer moltíssim, però Barcelona
no té sòl i Badalona, per exemple,
en té molt poc. A més, en aquelles
ciutats amb espai per construir el
preu és més baix”, va dir Maria

Sisternas, directora de l’Institut
Català del Sòl.
“Algunes persones consideren

que fent molt habitatge baixarà el
preu, però no és suficient. L’ha-
bitatge menys rendible de tots és
el protegit de lloguer, i això és un
problema. Un pot pensar que
l’habitatge de luxe hauria de ser el
que més càrrega fiscal té, i l’habi-
tatge social el que menys, però
passa justament tot el contrari”, va
afirmar Javier Buron, gerent
d’Habitatge de l’Ajuntament de
Barcelona.
Xavier Vilajoana, president

de l’Associació de Promotors de
Catalunya, va assegurar que es
tracta “d’un problema de país”, ja
que es necessiten plans a llarg ter-
mini. “Hem de fer habitatges per
a tothom i plans a llarg termini. És
un problema de país  i sense que
les administracions s’hi posin se-
riosament, costarà que els habi-

tatges necessaris surtin al mercat”,
afegia Vilajoana.

LLEI DE L’HABITATGE
La recentment aprovada llei de
l’Habitatge, la primera de la de-
mocràcia a Espanya, va ser un dels
punts discrepància, especialment
en les conseqüències que pot tenir.
La sensació de cadascun, més en-
llà d’opinions, d’estudis i de casos
similars en altres ciutats, va ser de
certa incertesa.”És una llei carre-
gada  de bona voluntat i la des-
cripció del diagnòstic és una rara
unanimitat que no funcionarà.
Suposa més control, més buro-
cràcia, menys oferta, pujada de
preus, menys inversions i insegu-
retat jurídica”. Així és com va de-
finir-la Joan Maria Nin, econo-
mista i president d’Habitat Im-
mobiliària. “La llei és un nyap fet
per gent que no ha viatjat, però que
té bona voluntat. Espanya es con-

vertirà en un laboratori a cel obert”,
va afegir Buron sobre la nova llei.

COM POSAR FIL A L’AGULLA
Per abordar l’accés a l’habitatge,
Sisternas va advocar per com-
prar pisos que estiguin en desús i
rehabilitar-los perquè hi entrin fa-
mílies. “És important fer urba-
nisme, sé que és farragós, però és
efectiu”, va cloure. En la mateixa
línia, Buron va parlar de les tres C:
comprar, construir i captar. Són les
claus, considera, per desembussar
el problema de l’habitatge. “Com-
binar construir i comprar i em-
mirallar-se en les bones pràctiques
europees sense inventar massa”,
va afirmar. Per a Vilajoana, la
clau resideix en agilitzar la buro-
cràcia. “No pot ser que hi hagi pla-
nejaments que s’allarguin 25 anys.
Hi ha períodes de llicències que
tarden més que l’execució de l’e-
difici”, va argumentar. “Fabricar

sòl a tota màquina”, va etzibar Nin,
que considera que fan falta “grans
promotors que treguin molts pi-
sos de lloguer” i empreses “tec-
nològicament avançades” que do-
nin servei a aquests habitatges. 

UNA VISIÓ CIUTADANA
Per Carles Sagués, de la platafor-
ma Sant Roc Som Badalona, el de-
bat no va entrar en les zones on hi
ha problemes socials i, tot i que veu
bé planificar a llarg termini, afir-
ma que la necessitat d’habitatge so-
cial és tan gran que s’ha d’actuar
amb immediatesa. “Necessitem
un govern que s’assegui amb els
grans tenidors per convertir pisos
en parc d’habitatge públic i posar-
los a disposició de la gent”, diu. Llu-
ny  dels tecnicismes, el que pot ex-
treure la ciutadania de debats com
aquest és que l’esforç per poder te-
nir un pis, sigui llogant o comprant,
no disminuirà a curt termini.

Quan construir no és suficient
» Experts dels sectors públic i privat es reuneixen a Badalona per debatre sobre l’accés a l’habitatge
» Tot i que la manca de pisos és evident, proposen estratègies que van més enllà de la construcció

Els ponents de l’acte de Restarting Badalona i l’edifici Gregal, un bloc de pisos de lloguer social. Fotos: Línia Nord 

Rubén Hidalgo
BADALONA
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Tribuna

Soc nascut a Badalona tot i que soc de Vilassar.
Molts de Vilassar i del Baix Maresme hi hem
nascut. Badalona és una ciutat que ens estimem
i que tenim de referència. L’hem passejat. Hi

anem a comprar. Hem anat a guarir-nos a Can Ruti.
Fa unes setmanes, per raó de la feina, vaig fer una

visita al Casal Cívic i Comunitari i a l’Oficina d’Afers So-
cials i Famílies de Sant Roc, un equipament públic de
la Generalitat de referència al barri. Al Casal hi havia for-
ça activitat: hi funciona una escola d’adults i s’hi fan tot
de tallers que reforcen vincles, promouen el suport mutu,
milloren la formació, el benestar físic i emocional i pro-
voquen que entre els participants floreixi una cosa tan
intangible com determinant per a la convivència: la co-
hesió social. A prop del Casal hi ha l’Ateneu de Sant Roc.
Allà fan una feina ingent perquè infants i joves tirin en-
davant amb els estudis i, a més, disposin de tot un ven-
tall de possibilitats de lleure en valors. Treballen per-
què tothom pugui dur una vida pròpia. Al barri també
hi ha la Fundació Pere Closa, un referent de gran pro-
fessionalitat per a la formació i promoció de la pobla-
ció gitana, tot i que cada cop més fan feina amb infants
i joves de tota mena i procedència. La plataforma Sant
Roc Som Badalona actua amb el veïnat per evitar des-
nonaments que enfonsen encara més en la misèria les
famílies. L’Associació de Veïns, com és de rigor, treba-
lla en favor del conjunt de la comunitat.
Explico això perquè em sembla del tot imprescin-

dible que quan un problema social es fa evident, com
passa ara en diferents àrees urbanes del país (sent Sant
Roc una d’aquestes), a l’hora d’abordar-lo hem de sa-
ber veure què funciona a peu de carrer. Sobre què no
funciona tothom es veu en cor de dir-hi la seva. Però cer-
car entre els problemes, les tragèdies i els titulars aque-
lles iniciatives socials, projectes i serveis públics que fan
una bona feina ja és més difícil. Ara bé: fer-ho és im-
prescindible si es vol construir una política pública con-
sistent que reverteixi la tendència social, clarament es-
tructural, d’un fenomen d’exclusió social de nou tipus:
els grups de població que van camí de ser descartats de
la vida social. Si som un país, no és una opció viure com
una fatalitat que hi hagi qui quedi fora d’un nosaltres
constitutiu, un pas més enllà que quedar-se enrere. Sen-
se horitzó ni sentit.
La notícia salta ara recurrentment a Badalona, però

la ferida social s’ha escampat soterradament per altres
indrets del país, repercutint en aquelles àrees urbanes
en què les crisis sistèmiques han colpejat els seus resi-
dents amb més força. Perquè, sí, la desigualtat social és
sistèmica. És consubstancial al sistema d’organització
econòmica. I en els darrers anys s’ha polaritzat encara
més. El territori, els barris i les viles que mostren un ven-
tall més ampli de necessitats socials objectives expres-
sen aquesta polarització amb un increment dels pro-

cessos de segregació urbana, que es nodreixen de l’ac-
centuació de la desigualtat, combinada amb un movi-
ment de població precaritzada que es concentra en les
zones urbanes també més precaritzades: un procés en
espiral cap a un cul-de-sac estructural. Per exemple, és
un fet que el 2001 hi havia 166 seccions censals amb ren-
des baixes i que ara n’hi ha 352. La pobresa, parlem cla-
rament, és font d’altres problemes socials. També dels
que tenen a veure amb la civilitat. Un segon exemple:
les zones més pobres del país tenen fins a vint cops més
persones sense estudis que les més riques. Estarem d’a-
cord amb el fet que la desesperança i la pèrdua de sen-
tit no són font de virtuts cíviques, precisament. Davant
d’aquesta situació, que vivim aquí com en altres indrets
avançats del nostre món, les polítiques públiques que
concentren els seus esforços en rehabilitar espais i mi-
llorar equipaments i finques residencials no generaran

per seels efectes desitjats d’una cohesió social amb ca-
pacitat de fer prosperar les persones comunes, espe-
cialment aquelles que més ho necessiten. És necessa-
ri rehabilitar i millorar els llocs on es viu en males con-
dicions, sí, però no és suficient. No demanem a la pe-
dra el que les relacions socials no poden resoldre.
La desigualtat no és un estat natural. Combatre-la

és una decisió política. Necessitem una política pública
centrada en cada context dels barris i viles que en
aquest país pateixen més incisivament. És l’hora d’u-
na política territorialitzada que concentri esforços d’ac-
tuació en els aspectes troncals del benestar: educació,
feina, salut, habitatge, equipaments i serveis públics
excel·lentment organitzats i prestats i millores en la con-
nectivitat i la mobilitat urbana, especialment. Segons
cada cas, aquests elements troncals del benestar po-
den ser uns o altres, o tots alhora. La qüestió clau és

que es prioritzin aquelles intervencions que el context
determina que són les bàsiques per generar els can-
vis socials desitjats vers la cohesió social, la qualitat de-
mocràtica de la convivència i la capacitat popular de
prosperar.
Aquestes polítiques no s’han de forjar des dels des-

patxos; s’han d’articular arran de territori i amb la seva
gent. La col·laboració institucional és, en aquest sentit,
bàsica. Per començar, la Generalitat amb els municipis.
També entre els serveis públics que treballen en aques-
tes àrees i la seva trama associativa i comunitària. És im-
prescindible que els dispositius de salut, educació i ser-
veis socials consolidin una coordinació operativa; una
estratègia compartida d’actuació que aplegui tots els re-
cursos disponibles al territori en pro de la inclusió so-
cial. Un exemple: si l’escola és de màxima complexitat,
també ha de ser màxim l’esforç docent, organitzatiu i
econòmic per fer pujar els seus alumnes, estenent la ca-
pacitat educativa amb l’educació en el lleure, l’èmfasi
en la petita infància i els recursos de suport a la crian-
ça entre les famílies que presentin més dificultats. Tam-
bé és del tot necessari que la societat civil, associativa
i comunitària, la que sigui que existeixi en aquests llocs,
s’hi impliqui i participi en tot allò que s’acordi dur a ter-
me. Perquè l’objectiu d’una política pública que pretengui
contrarestar desigualtats lacerants ha de ser la capaci-
tació comunitària per prosperar i saltar els murs es-
tructurals que ho impossibiliten.
Hi haurà resultats a curt termini? No. Però ara és

el moment de fer-ho, per poder tenir-los, o correm el
risc que l’espiral de l’exclusió acabi convertint-se en un
forat negre. Entrar políticament, com s’ha fet, a esgri-
mir fórmules màgiques de tipus punitiu, recrear-se en
un ball de xifres inexacte sobre quin ha estat l’històric
d’inversió en aquests territoris, lamentar-se de la inci-
vilitat i la pèrdua de valors, assenyalar estereotipada-
ment determinats col·lectius com a responsables de la
situació o deixar al descobert les mancances de gestió
pública al territori són matèria de titular per a uns quants
dies, però poca cosa més. No val la pena entrar-hi. El
que convé és treballar persistentment perquè al país tot-
hom pugui viure en llibertat i disposi d’un horitzó col·lec-
tiu de prosperitat. I, sí, això vol diners, però també, i
abans que res, una millor organització dels recursos dis-
ponibles i una orientació de treball comuna entre els po-
ders i els serveis públics, la societat civil i el batec co-
munitari, adaptadament a cada carrer que ho requereixi.
La Llei de millorament urbà, ambiental i social dels bar-
ris i viles, de desembre del 2022, ofereix l’oportunitat
de treballar en aquesta direcció. Fem-ho.

Xavier Godàs és director general d’Acció Cívica 
i Comunitària del Departament de Drets Socials 

de la Generalitat de Catalunya

per Xavier Godàs

Badalona som nosaltres

@KRLS (Carles Puigdemont): La Carta dels
Drets Fonamentals de la Unió Europea és
una línia vermella per delimitar amb qui et
pots entendre i amb qui no.

@andreajvilloria: Els @mossos investiguen
8 violacions grupals entre menors a Bada-
lona en els últims 11 mesos. Hi ha 21 impli-
cats i més de la meitat són inimputables.

@alextortsagues: Compte, independen-
tistes molt de dretes, perquè amb això de Ri-
poll esteu sortint de l’armari de manera tan
ràpida i brusca que ja heu trencat frontisses.

Flaixos

“Esgrimir fórmules màgiques 
de tipus punitiu és matèria 

de titular per a uns quants dies,
però poca cosa més

“
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Detingut un home a Sant Adrià de Besòs 
que duia més de 92 quilos d’haixix1

2
Els resultats electorals a Badalona

Nou pas per fer pisos socials a l’antiga 
Fàbrica de Cartró de Sant Adrià

Els agents de la Guàrdia Urbana de Badalona
no cobraran les hores extres de l’estiu

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Un nou tiroteig al barri de la Mina 
de Sant Adrià acaba amb un ferit

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@marsigol: Me’n vaig a dormir trista per-
què voldria poder viure en català a Cata-
lunya, coi. Encara més quan es tracta d’un
producte de TV3. #CitesBarcelonaTV3

@elsmatins: Pere Aragonès canvia tres
conselleries: Anna Simó substitueix Gon-
zàlez-Cambray, Ester Capella a Juli Fer-
nández i David Mascort a Teresa Jordà.

#CanvisAlGovern

@GPursals: ERC va oferir a Colau una bat-
llia compartida el 2019, i la resposta de
Sanz va ser que això era “mostra de ner-
viosisme, gesticulació i quelcom no seriós”.

#AlcaldiaCompartida? #CitesOCitas?

La clau

El dia 15 de juny se celebra el
Dia Mundial de la Presa de
Consciència de l’Abús i el

Maltractament de la Vellesa, una
jornada que té com a objectiu
sensibilitzar sobre aquest greu
problema social que afecta la dig-
nitat, els drets i el benestar de mol-
tes persones grans.
Segons les Nacions Unides,

entre el 4% i el 6% de les persones
grans han patit alguna forma d’a-
bús o maltractament, tant físic
com psicològic, econòmic o sexu-
al, i sovint aquest abús es produeix
en l’àmbit familiar o institucional.
També l’Organització Mun-

dial de la Salut (OMS) assenyala el
maltractament a les persones grans
com una de les formes de violèn-
cia més oculta i més desconeguda. 
Aquesta situació es va agreujar

amb la pandèmia de la covid-19,
que va fer augmentar la vulnera-
bilitat i l’aïllament de les persones
grans. La denegació d’assistència
sanitària en algunes comunitats
autònomes va ser una de les pro-
ves més evidents d’aquest mal-
tractament a les persones grans per
part de les administracions.
Les xifres de més de 35.000

persones mortes per covid, o símp-
tomes compatibles, ens demostren
la deixadesa i la manca de res-
ponsabilitat d’aquells que tenien el
deure de vetllar per la salut de to-
tes les persones malaltes. 
Som molts els que conside-

rem que cal una investigació a
fons per clarificar el que realment
va passar durant la pandèmia, ja
que no s’entén com, entre les deu
regions europees amb major ex-
cés de mortalitat durant l’any
2020, hi figuren quatre espa-

L’abús i el maltractament
per Pedro Jesús Fernández

nyoles, ocupant el primer lloc la
Comunitat de Madrid.
Ara que s’acaben de celebrar

unes noves eleccions, resulta in-
comprensible que els madrile-
nys hagin tornat a confiar, una
altra vegada, en la mateixa per-
sona que va abandonar les per-
sones malaltes i els va negar l’a-
tenció sanitària necessària, ja
que no va permetre traslladar
els malalts als hospitals, con-
demnant-los a mort.
Ara bé, més enllà de la pan-

dèmia i dels resultats electorals,
les taxes de maltractament a les
persones grans continuen sent
elevades a les residències i al-
tres institucions tant públi-
ques com a privades, i l’atenció
sanitària, els serveis socials i els
centre assistencials per a per-
sones grans continuen sent in-
suficients i inadequats.
Necessitem més centres pú-

blics d’atenció a les persones
grans, com també un incre-
ment de les plantilles de serveis
socials per poder atendre les ne-
cessitats i les demandes actuals.
Un altre problema que s’ha

de resoldre és la manca de for-
mació i els baixos salaris del per-
sonal que s’ocupa de l’atenció a
les persones residents, així com
la insuficiència de personal de
la majoria dels centres. Aquests
són només dos exemples dels
múltiples problemes que exis-
teixen als centres que atenen les

persones grans per tal d’oferir
un tracte digne i adequat.
Si a això, hi afegim la des-

coordinació entre els serveis de
salut públics i les residències,
substituint l’assistència sanitària
pública –a la qual tenen dret com
qualsevol altre ciutadà– per l’as-
sistència sanitària privada, és
evident que l’empitjorament de
l’atenció és irremeiable.
Per això, els companys i

companyes de la Marea Pensio-
nista, a més de lluitar per unes
pensions i uns salaris dignes
per a tothom, volem contribuir
a difondre aquest missatge de
respecte, solidaritat i protecció
cap a les persones grans, que són
un tresor de saviesa i experièn-
cia per a les generacions futures.
Segons les estimacions dels

experts, en el conjunt de l’Estat,
el 2050 la població major de 65
anys serà del 33,2%, dels quals
el 44% tindrà més de 80 anys.
Actualment, la població major de
65 anys a l’Estat supera la xifra
de nou milions de persones.
Això significa que seran mol-

tes les persones que necessitaran
atenció, no només a casa, sinó
també en residències. Per això,
des de la Marea Pensionista,
fem una crida a tota la societat
per revertir aquesta situació i ga-
rantir el benestar de la gent
gran, ja que tot ésser humà té
dret a viure amb dignitat, lliure
d’explotació i maltractament.

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

Els semàfors

S’ha arxivat la querella
interposada pel Sindicat de

Comandaments de la Guàrdia
Urbana de Badalona contra 
el regidor d’Hisenda Manel
Sorribas. SICPOL l’acusava de
diferents delictes, i ara Sorribas

ha demanat dimissions.
pàgina 6SICPOL

La regidora de Cultura de
Badalona, Anna Maria Lara, ha
compartit una instància que han

presentat 64 entitats per
demanar a l’Ajuntament que la
nova biblioteca de Lloreda porti
el nom de Màrius Sampere. Lara

l’ha valorat positivament.
pàgina 8Anna Maria Lara

L’Incasòl està construint al barri
del Fondo de Santa Coloma un
edifici com a prova pilot de bloc
de pisos sostenible de lloguer

assequible. La iniciativa
participa en el projecte europeu

syn.kia com a model de
comunitat d’autoconsum.

pàgina 10Generalitat
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VIOLÈNCIA SEXUAL4Les agres-
sions sexuals en grup a menors
que han tingut lloc en els últims
temps a Badalona han generat un
debat en la societat i en les admi-
nistracions sobre les causes del
problema i com abordar-lo. 
Aquesta setmana la directora

de la DGAIA, l’organisme d’a-
tenció a la infància i l’adolescèn-
cia del Govern, confirmava que  els
tretze menors identificats viuen al
barri de Sant Roc, un dels barris
amb uns índexs de pobresa més
alts de Catalunya.  En declaracions
a Línia Nord, Raquel Gómez,
psicòloga especialitzada en vio-
lències masclistes a adolescents de
l’Associació de Drets Sexuals i
Reproductius, assegura que estem
davant d’una problemàtica trans-
versal que en cap cas té a veure
amb una zona concreta ni amb
una classe social determinada.
“La violència sexual ha existit
sempre i respon  a un sistema pa-
triarcal que la naturalitza i la
blanqueja”, explica Gómez. 
Aquesta visió la comparteix

Carles Sagués, de la Plataforma

Sant Roc Som Badalona. Sagu-
és afegeix, però, que la pobresa,
tot i no ser la causa, és un factor
que afavoreix aquest tipus de si-
tuacions. “Cal combatre la po-
bresa. Al  seu voltant es genera
un estil de vida amb una manca
de possibilitats que pot conduir
a barbaritats com aquestes” afir-
ma a Línia Nord. 
Per la seva banda, la portaveu

dels Mossos d’Esquadra, Mont-
serrat Escudé,  ha assegurat que
les agressions sexuals en grup, tot
i que són greus, suposen només

un 4% de les denúncies sobre vio-
lència sexual.

REHABILITAR O CASTIGAR
Les fonts consultades per Línia
Nordcoincideixen que és un pro-
blema estructural que s’ha de
combatre amb una bona educa-
ció sexual a les aules i no només
amb càstigs. També advoquen per
revisar els protocols tant d’assis-
tència a la víctima com la inim-
putabilitat dels agressors. La re-
habilitació, diuen, ha de ser una
part important de la solució.

Manifestació contra les agressions sexuals a Badalona. Foto: Mar Martí/ACN

Agressions sexuals: una xacra
transversal sense fronteres

Successos |Tiroteig amb un ferit al barri de Llefià
Un home va ser hospitalitzat amb ferides de caràcter lleu divendres passat
després d'haver-se produït un tiroteig al carrer del Planeta Mart, al barri 

de Llefià. Els Mossos van trobar impactes de projectils a la façana d’un bloc.

La Guàrdia Urbana no cobrarà
les hores extres d’estiu

SEGURETAT4La Generalitat ha
dictaminat que els agents de la
Guàrdia Urbana no podran fer
hores extres durant l'estiu i, per
tant, no les cobraran. Així doncs,
el Govern coincideix amb el parer
de la Intervenció municipal.Una
problemàtica que els agents van
denunciar l'any passat, ja que
van fer-les i no van percebre els di-
ners d'aquelles hores treballades
de més. El regidor de Seguretat,
Christian Carneado, va assegurar
al programa Badalona Matíque
el govern local està buscant altres
maneres de compensar-les.

ARXIVAT EL CAS SORRIBAS
D’altra banda, s’ha arxivat la que-
rella interposada pel sindicat de
comandaments de la Guàrdia Ur-
bana contra Manel Sorribas, el re-
gidor d'Hisenda i Assumptes In-
terns. Sicpol acusava Sorribas de
possible delicte d’infidelitat en la
custòdia de documents,  d’omis-
sió del deure de perseguir delictes
i de frau a la Seguretat Social. Sor-
ribas, en un comunicat, ha ex-
pressat que es tractava d’una ven-
jança per aturar el cobrament de
les hores extres dels comanda-
ments i ha demanat dimissions.

Agents de la Guàrdia Urbana de Badalona. Foto: Jordi Pujolar/ACN
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SALUT4El grup Quirónsalud
va presentar ahir el seu nou
hospital a Badalona, en un acte
on hi van assistir polítics locals,
representants de la societat civil
i també del teixit sanitari i em-
presarial de la ciutat.
El director territorial de Qui-

rónsalud, Germán Barraqueta, i
el gerent del centre badaloní, el
Dr. Josep Lluís Vega, van expli-
car els detalls del nou centre, que
s’ubicarà al carrer Seu d’Urgell
amb l’Avinguda Navarra i obri-
rà després de l’estiu. Segons
Barraqueta, “l’obertura del nou
hospital reafirma l’aposta del
grup per la proximitat assisten-
cial i l’excel·lència i suposarà
una millora per a la ciutadania de
Badalona i les poblacions veïnes,
que no hauran de desplac�ar-se a
la ciutat de Barcelona”.
Un dels aspectes que ahir es

va destacar més d’aquest nou
centre hospitalari és que per-
metrà un millor tracte del pa-
cient gràcies a la tecnologia, la di-
gitalització i la investigació, que
permetran que aquest hospital
estigui “al capdavant de la in-
novació i la qualitat assistencial
a Catalunya”, expliquen des de

Quirónsalud. I és que, tal com va
assegurar Barraqueta, el grup
aposta de manera “ferma i deci-
dida” per un centre d’avantgu-
arda, digitalitzat i sostenible me-
diambientalment.

UBICACIÓ ESTRATÈGICA
El nou hospital, ubicat al número
77 del carrer de la Seu d’Urgell,
cantonada amb l’avinguda de
Navarra, està situat al costat de
la sortida Nord de l’autopista C-
31 de Badalona, a només 12 qui-
lòmetres del centre de Barcelo-
na. La ubicació, amb accés fàcil
des de l’autopista, donarà co-
bertura mèdica privada als pa-
cients de tot el Barcelonès Nord
(Badalona, Santa Coloma de
Gramenet i Sant Adrià de Besòs)
i a tot el Maresme.

ESPECIALITATS I QUIRÒFANS
El Dr. Josep Lluís Vega també va
destacar, de les noves instal·la-
cions, l’àmplia cartera de serveis
i el quadre mèdic format per
professionals amb una dilatada
experiència, que seran “els pilars”
d’aquest nou centre. De fet, el nou
hospital disposarà d’una cartera
assistencial completa amb 35 es-

pecialitats mèdiques i quirúrgi-
ques, consultes externes, quirò-

fans i hospitalització. Pel que fa a
les habitacions, n’hi haurà 72

d’individuals (vuit d’elles, sui-
tes), mentre que l’espai d’urgèn-
cies mèdiques tindrà una mida de
més de 600 metres quadrats.
Ahir, durant la presentació

d’aquest nou hospital, des de
Quirónsalud també es va voler
remarcar tota la part de trans-
formació digital que implica
aquest nou centre per “avançar
cap a una medicina personalit-
zada i de precisió”. Això, van
afegir els responsables del nou

centre hospitalari, “aportarà
valor afegit i qualitat en la pre-
venció, el diagnòstic i el tracta-
ment de malalties”. “Ens mou la
il·lusió de crear un centre in-
tel·ligent amb els últims avenc�os
en tecnologia assistencial. Per
això aprofitarem la potenciali-
tat del big data i l’aplicarem al
sector sanitari perquè els nos-
tres pacients gaudeixin de tots
els avantatges i comoditats pos-
sibles”, va indicar Barraqueta.

Unnouhospital per a Badalona
» El grup Quirónsalud va presentar ahir el seu nou hospital a la ciutat, que obrirà després de l’estiu
» El centre està situat al costat de la sortida Nord de l’autopista C-31, ben connectat amb Barcelona

Ahir es va organitzar una jornada de presentació i visita al futur hospital. Fotos: Quirónsalud

Aquest  nou centre
hospitalari aposta per
la “medicina de precisió
i personalitzada”
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LLOREDA4Una seixantena d’en-
titats han registrat una instància
a l’Ajuntament de Badalona per
demanar que la nova biblioteca
que es construirà al barri de Llo-
reda porti per nom el de l’es-
criptor Màrius Sampere.
Sampere va ser un escriptor i

poeta que va morir fa cinc anys i
que les entitats signants d’aques-
ta petició defineixen com “una de
les personalitats més sòlides i in-
fluents del nostre país en els úl-
tims 100 anys”. Nascut a Barce-
lona, la instància recull l’extensa
vinculació de l’escriptor amb Ba-
dalona, que va començar en un es-
tudi de fotografia, però que es des-
envoluparia en diverses discipli-
nes, per exemple, com a compo-
sitor i impulsor del grup Estrop de
l’Orfeó Badaloní i com a perso-
nalitat activa en el món literari. De
fet, expliquen que Sampere va ex-
pressar en el seu primer llibre,
L’home i el límit, que l’arrelament
amb Badalona havia estat decisiu
en la seva trajectòria vital i pro-
fessional. “Sempre va mantenir de
manera intensa la seva implicació
badalonina”, afegeixen.

GUARDONS DE RENOM
Sampere ha rebut al llarg de la
seva carrera professional diver-
sos premis de gran reconeixe-

ment. Els dos més destacats són
la Creu de Sant Jordi, que la va
rebre l’any 1999 i el Premi Na-
cional de Literatura, amb el qual
va ser guardonat el 2003. 
En l’àmbit municipal, va ser

distingit per l’Ajuntament de
Badalona el 2009 amb el Premi
Badalona com a reconeixement
a la seva trajectòria literària. A
més, el seu primer llibre va rebre
el Premi Carles Riba el 1963. 

VALORAR ELS REFERENTS
Amb tots aquests arguments
exposats, els promotors d’a-

questa iniciativa clouen que és
important dotar d’importància
els referents. “Entenem que és
una iniciativa convenient que les
biblioteques s’identifiquin amb
la població que atenen i diguin
un nom arrelat al territori”, afir-
men. Consideren també que és
positiu que, com en altres bi-
blioteques, s’associïn amb noms
d’escriptors. 
Anna Maria Lara, regidora de

cultura en funcions, ha  qualifi-
cat “d’encertada” la proposta i
també ha reivindicat la impor-
tància de la figura de Sampere.

La biblioteca estarà integrada en una promoció de pisos. Foto: Aedas Homes

Volen que la nova biblioteca
porti el nom de Màrius Sampere

El Cryptshow denuncia
“traves administratives”

CULTURA4El Cryptshow, el fes-
tival de terror, fantasia i ciència-fic-
ció de Badalona, assegura que
s’ha vist obligat a supendre part de
la seva programació per “traves ad-
ministratives”. En un comunicat
expliquen que no es faran quatre
de les activitats previstes i  es pre-
sentarà una edició “de mínims”. 
Precisament, enguany el festi-

val rep el nom de Burocràciaper
les dificultats existents amb el

consistori. Un fet que, afegeixen,
els obliga a replantejar-se  “el for-
mat  de  cara a pròximes edicions”.
Per la seva banda, el primer tinent
d’alcalde, Alex Montornès, ha as-
segurat que l’Ajuntament ha re-
querit la documentació per a la ce-
lebració dels actes en espais públics
com el cementiri, però que no
s’havia presentat. Ha confirmat,
però, que si es fa la petició s’ac-
ceptarà de forma immediata.

Entitats LGTBIQ+ denuncien
falta de suport del consistori
TEIXIT SOCIAL4Les entitats
LGTBIQ+ organitzadores dels
actes del Dia de l’Orgull a la ciu-
tat, Qaliu i Tornem-hi, asseguren
que no tenen el suport econòmic
ni d’infraestructura de l’Ajunta-
ment per les activitats progra-
mades d’aquest mes de juny. 
A través d’un comunicat, han

expressat el seu “malestar davant
el tracte, la comunicació i el su-
port” de l’àrea d’Igualtat, Femi-
nismes i LGTBIQ+. Les entitats
expliquen que en una trobada
amb la mateixa regidoria se’ls va
explicar que la raó principal de la
situació és que les dates propo-
sades coincideixen amb el canvi
de govern, que es produirà el 17 de

juny. “Volem un govern com-
promès amb la nostra comunitat
que no es limiti a discursos i pro-
meses buides abans de les elec-
cions”, asseguren. Des de la regi-
doria afirmen que no es pot pagar
amb diners públics una petició
d’una entitat si no se sol·licita prè-
viament una subvenció, fet que,
diuen, no els consta. Les mateixes
fonts afegeixen que es va propo-
sar un programa conjunt pel 17 de
maig i el 28 de juny, però, per
agenda de les entitats, va ser im-
possible fer una reunió. “Com a
govern en funcions no podem ti-
rar endavant nous contractes i el
que es pugui fer depèn del nou go-
vern del PP”, clouen.
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Sant Adrià

SUCCESSOS4L’economista Co-
lomenc Alberto Tortolero va mo-
rir diumenge ofegat a una platja de
Bali. Segons va avançar El Español,
la corrent marina va arrossegar-lo
fins al fons del mar i no li va per-
metre tornar a la vora del mar de
la platja on s’estava banyant. 
El colomenc era en una platja

de difícil accés amb una altra noia
i van demanar ajut. Segons la po-
licia de Bali, la gent que hi havia els
va intentar rescatar als dos amb

vida, però només van aconseguir-
ho amb ella. Els banyistes van po-
sar en practicar diverses tècni-
ques de primers auxilis per reani-
mar-lo però ja era massa tard.
Tortolero, que vivia a Sidney,

Austràlia, era el president de Mun-
dus, una associació fundada a
Santa Coloma que oferia oportu-
nitats de mobilitat internacional per
a joves. També va estar vinculat a
entitats com el Bàsquet Neus i el
Club de Bàsquet Sant Coloma.

HABITATGE4L’Institut Català del
Sol està construint al barri del
Fondo de Santa Coloma un edifi-
ci d’habitatges de lloguer asse-
quible. Es tracta d’un bloc de pisos
que és una de les quatre proves pi-
lot del projecte europeu syn.ikiaen
el que participa el govern català. En
ell es desenvoluparan i analitzaran
quatre casos reals  amb diferents
condicions climàtiques per de-
mostrar com funciona el concep-
te d’edifici sostenible en barris
europeus. Concretament, el de
Santa Coloma és un exemple de
model mediterrani de comunitat
d’autoconsum entre els pisos i el
Centre d’Assistència Primària Fon-
do en una àrea urbana densa. 
Un cop enllestit, aquest edifi-

ci estarà capacitat per acollir 38
unitats familiars en les cinc plan-
tes que té el bloc, totes dedicades
exclusivament al lloguer social.
Un dels grans objectius del

projecte és assolir la màxima efi-
ciència energètica possible. Per

aconseguir-ho, l’edifici tindrà fa-
çanes amb aïllament optimitzat,
unes finestres amb un disseny es-
pecífic i el control de l’absorció
dels diferents materials per a la
construcció. 
A més, la comunitat compta-

rà amb dos sistemes clau, un
d’abastiment d’aigua calenta sa-
nitària que estarà basat en pla-

ques fotovoltaiques i un altre per
compartir l’energia que es gene-
ri amb altres edificis públics del
mateix barri.
Com a afegit, la generació

d'energia renovables supera els re-
quisits del codi d'edificació i la
contractació pública d’aquestes
obres ha inclòs requisits sosteni-
bles i mediambientals.

Simulació del projecte al barri del Fondo. Foto: Incasòl

El Fondo, escenari europeu
d’una prova pilot d’habitatge

Mor ofegat el colomenc
Alberto Tortolero a Bali

MEDI AMBIENT4L’Agència Eu-
ropea del Medi Ambient (AEMA)
ha demanat tancar quatre zones
de bany a Catalunya per la mala
qualitat de l’aigua. En un infor-
me publicat divendres passat
sobre la qualitat de l’aigua de zo-
nes de bany amb dades del 2022,
l’agència tornava a reclamar tan-
car la platja del Fòrum de Sant
Adrià, una demanda que l’AEMA
repeteix des del 2019.
Un estudi encarregat pel Con-

sorci del Besòs el juliol de 2021,
després del tancament de la plat-
ja del Litoral del municipi, va
concloure que la capa superficial
de la platja del Fòrum no supo-
sava un risc per a la salut de les
persones. En un comunicat, l’A-
juntament va comentar que els
resultats de l’estudi apuntaven
que la qualitat de la sorra era
“apta” per l’ús públic fins a 80
centímetres de fondària i no re-
queria “cap actuació de neteja”.
Una situació, però que no té a
veure amb l’informe actual, que
se centra en la qualitat de l’aigua,

que ha rebut un suspens per
quart any seguit.

L’AJUNTAMENT HO NEGA 
Fonts municipals confirmen a
Línia Nord que s’han posat en
contacte amb l’AEMA per com-
provar la veracitat d’aquesta in-
formació i conclouen que en
cap cas es demana el tancament
de la platja. Segons el consisto-
ri, el que apareix en l’informe son
“recomanacions per prendre
mesures adients davant dels

episodis forts de pluges”,  un fet
que, diuen, ja es fa per protocol
i, per tant, en cap moment es
plantegen tancar. A més, recor-
den que les estadístiques de l’A-
gència Catalana de l’Aigua del
2022 indiquen que la qualitat de
l'aigua a la platja del Fòrum va
ser excel·lent en 8 analítiques,
bona en 2, i només en un dels
controls es va produir una alte-
ració puntual de la qualitat, a
causa de les intenses pluges pro-
vocades pels temporals.

La platja del Fòrum serà l’única oberta al municipi. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament no es planteja
tancar la platja del Fòrum

Digitalització | Renoven la xarxa de comunicacions
Movistar ha iniciat un procés de renovació i migració de la xarxa de

comunicacions, canviant el cable de coure per tecnologies alternatives. 
Aquesta acció a domicilis i locals és gratuïta i es pot sol·licitar al 1004.

Operatiu | Detingut per portar 92 quilos de droga 
Els Mossos d’Esquadra han detingut un home de 26 anys a Sant Adrià que
transportava més de 92 quilos d’haixix en dues maletes. Els agents van veure 
un home amb actitud sospitosa i finalment el van poder detenir.

Tortolero tenia 36 anys. Foto: Twitter (@As_mundus)

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra investiguen una baralla
que va tenir lloc durant la tarda de
diumenge al barri de la Mina, al
carrer Mart, i en la qual un home
va acabar ferit per arma de foc i va
haver de ser traslladat a l’hospital. 
En un video publicat a les xar-

xes socials, es veu com un dels dos
involucrats treu una pistola i dis-
para a l’altre a  la cama. Segons la
periodista Anna Punsí, la víctima
és un home de 42 anys. Els fami-
liars el van dur al CAP i el SEM el
va traslladar a l’Hospital del Mar,

cosa que va fer que els Mossos en
tinguessin coneixement. La policia
catalana va fer un desplegament al
barri per reforçar la seguretat i evi-
tar possibles represàlies entre fa-
miliars i coneguts. 
L’alcaldessa Filo Cañete va

condemnar els fets i va demanar,
una vegada més, l’augment de la
presència policial a la zona. “És ne-
cessari articular noves forces d’or-
dre públic i de seguretat ciutada-
na per part dels Mossos d’Es-
quadra per evitar aquests inci-
dents”, afirmava l’alcaldessa.

Un ferit per arma de foc 
en un nou tiroteig a la Mina

El bloc Venus, al barri de la Mina. Foto: Gemma Sánchez/ACN
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Finalitza la catorzena edició
del Tast Tiana amb èxit

GASTRONOMIA4La catorzena
edició de la mostra gastronò-
mica Tast Tiana ha finalitzat
amb èxit de participació. En-
guany han format part del tast
17 restauradors i 8 cellers, com
per exemple Foodlona, Can
Mario’s, l’artesà del temps o
Melmelària.
En la presentació de l’acte,

l’alcalde Isaac Salvatierra va
treure pit dels productes de la
zona. “Ens hem de creure que
fem productes de molt bona
qualitat i que tenim una gran
restauració”, va dir Salvatierra.

El restaurant l’Avi Mingo i la Bo-
dega del Mascaró van rebre el
premi Sauló en l’acte inicial.
Destaquen també actes com

els tastos populars o la tertúlia
Les cuineres de Tiana, una xer-
rada organitzada per reivindicar
el paper de la dona a la cuina i
en la restauració en la qual van
participar, entre altres, una de
les autores del llibre Les Delícies
de Montgat, Ana Casanova, o
Esther Martínez, la tiktoker co-
neguda per Xiqueta Montgat i
restauradora a La Plaça Gas-
trobar de Montgat.

CULTURA4Aquest divendres 16
de juny es donarà el tret de sorti-
da a la Festa Major de Sant Joan
de Montgat. El consistori ofereix
una programació amb activitats
lúdiques i culturals per a totes les
edats que finalitzarà el 25 de juny. 
Dissabte 17 a les vuit de la tar-

da tindrà lloc el pregó al Parc de
la Riera d’en Font a càrrec de
Quim Vila. Aquella nit, i en el ma-
teix espai, se celebrarà la botifar-
rada popular i el ball amb India-
na Club i Jordi Torrent. Di-
umenge a les sis de la tarda, el casc
antic del municipi serà l’escena-
ri d’un Escape Room. Una acti-
vitat per a públic jove i familiar
que permetrà entrar menors de 12
anys si van acompanyats. Per
participar-hi s’han de reservar
els horaris al web entrapolis.com.
La programació es repren-

drà dijous 22 amb la música en
viu de Dos Gardènies in the night
al Mercat a partir de les set de la
tarda. Però serà divendres 23, dia
de la revetlla de Sant Joan, quan
s’intensificaran les activitats. De
sis a vuit de la tarda es podrà vi-

sitar la Torre del Guaita de Mont-
gat i, posteriorment, es durà a ter-
me l’arribada i el recorregut de la
Flama del Canigó, que sortirà
des de la plaça de les Mallorqui-
nes. A les  nou començarà el so-
par de la revetlla a la plaça Riera
d’en Font, on el DJ Roger Free-
dom amenitzarà la vetllada a
partir de les 23:30 hores. La tra-
ca i el repic de campanes inicia-
ran la jornada de dissabte a les set

del matí al casc antic. Després tin-
dran lloc el concert de la coral
CRIC a l’església de Sant Joan i la
ballada de sardanes i la música i
el ball a la plaça de Sant Joan. 
Finalment, diumenge 25 es fa-

ran tallers infantils al carrer de
l’Església, es trencarà l’olla i la Fes-
ta Major clourà amb un sopar a la
plaça de Sant Joan i amb els cas-
tells de focs des de la platja de les
Barques a les 22:30 hores.

Pregó de les festes de Sant Joan de l’any passat. Foto: Aj. de Montgat

Tot a punt per celebrar la Festa
Major de Sant Joan a Montgat

El Tast va oferir productes de 17 restauradors i 8 cellers. Foto: Aj. de Tiana

Tiana | Consultes sobre el pla urbanístic metropolità
L’Ajuntament de Tiana obre del 26 al 30 de juny un període perquè la

ciutadania conegui el Pla Director Urbanístic Metropolità. A les oficines del
consistori es podrà llegir el PDUM en paper i un equip tècnic atendrà consultes.  
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Esports Bàsquet | El Club Joventut Badalona tanca un gran curs
La Penya va acomiadar la temporada 2022-2023 el passat 12 de juny amb una derrota per 73-94 contra
el Real Madrid, en el quart partit de les semifinals de la Lliga ACB. El conjunt de Carles Duran ha acabat
entre els quatre millors a la Lliga, la Copa del Rei i l’Eurocup, i va ser subcampió de la Lliga Catalana. 

"Quan no li reconeixes un mè-
rit a algú, comets un robatori: et
quedes amb un trosset d'au-
toestima que no et pertany", de-
fensa el psicòleg esportiu Pep
Marí. Desconec si Ariadna Ta-
laverón (Barcelona, 2004) ha
llegit mai aquesta frase, però sé
que no deixa d'aplicar-la. La
pivot adrianenca no es guarda a
dins cap elogi, tampoc una ab-
raçada, un crit d'ànim o un grà-
cies. Sempre et convida a ser
millor. El passat 6 de juny Ta-
laverón va anunciar, en un emo-
tiu comunicat, el seu adeu del
seu estimat Bàsquet Femení
Sant Adrià després de sis tem-
porades plenes d'aprenentatge
i moments de tota mena.
Segur que aquest temps li ha

passat volant i que ningú dubti
que el seu cor sempre serà lila. I
mira que ella no volia separar-se
de les seves amigues del BBC, l'e-
quip que estava vinculat al Club
Joventut Badalona, i que els seus
inicis a Sant Adrià van ser molt
durs. "Em sentia pocatraça, plo-
rava a la mínima i em vaig plan-
tejar deixar-ho. 'Ari, fa només
dues setmanes que has arribat i
és normal que no et surtin les co-
ses perquè no estàs acostumada
a aquest ritme. Espera un mes i,
a poc a poc, aniràs assimilant els
conceptes', em va demanar el
pare [Rafa Talaverón, exjuga-
dor de l'UBSA i de la Lliga ACB].
I així va ser, i les companyes em
van ajudar molt", m'explicava
fa uns mesos l'adrianenca.

Talaverón va arribar al Bàs-
quet Femení Sant Adrià gràcies a
l'ull clínic i emocional d'Enric Cer-
vera, l'entrenador de qui més ha
après. Quan el van enviar al BBC
a veure una jugadora, va desco-
brir i li va impressionar una com-
panya seva, Ariadna Talaverón.
Era una infantil que, passés el que
passés, no callava. "No és senzill
trobar un jugador o jugadora
que comuniqui així a la pista i a
la banqueta, i que cada cop que
la pilota surti fora xoqui les mans
amb l'equip. Tenia clar que volia
tenir-la al club. Avui dia no et tro-
bes persones com ella, amb una
fidelitat que no té preu. Hem pas-
sat molts mals moments, també
de genials, i sempre ha estat al
meu costat", agraeix Cervera,
que ara entrena el Club Bàsquet
Maresme Mataró.
Fins i tot la persona menys

observadora del món s'adonaria
de seguida que Tala és molt au-
tèntica. "És tan solidària i em-
pàtica que de petita, quan una
jugadora queia a terra, s'oblida-
va de la jugada i l'anava a ajudar
a aixecar-se. Se sentia molt ma-
lament quan feia alguna falta, so-
bretot si era a amigues", recor-
da el seu germà, Marc Talaverón,
jugador de la Unió Esportiva
Sant Cugat, per a qui l'Ariadna
és un suport i una confident.

LLEGIR ELS MOMENTS 
Més que llegir textos, a Talaverón
li agrada llegir els moments i les
persones, i sempre està atenta per
detectar com pot ajudar el seu en-
torn. "La Tala m'ha ensenyat
tants matisos... Quan vaig estar le-
sionada, va ser un pilar per a mi
i em va ajudar a veure les coses

d'una manera molt més positiva.
Gràcies a ella sé que amb poc es
pot ser molt feliç i m'ha demos-
trat que el bàsquet és molt més
que un esport quan coneixes per-
sones com ella. L'admiro moltís-
sim!", la retrata Júlia Muñoz,
excompanya seva al BBC i al
Bàsquet Femení Sant Adrià.
"En poc temps l'Ari és capaç

de transmetre tota la seva bon-
dat. M'encantaria tornar a com-
partir pista amb ella. Poder
transmetre-li el que sé per aju-
dar-la a créixer i veure com suc-
ceeix és realment màgic", con-
fessa Judith Turrión, amb qui ha
compartit vestidor els últims
dos anys. "La Tala és pura feli-
citat, una molt bona jugadora i
encara millor persona amb qui
jugar és molt senzill. A més,
amb la seva actitud positiva et
connecta al partit quan no tens
un bon moment. Sempre està
molt pendent del teu benestar i

mai falten les seves celebracions
a la banqueta", intervé Muñoz.
L'adrianenca es deixa la gola

animant l'equip a la pista i a la
banqueta, on no para quieta,
després de cada encert i de cada
error. No dosifica mai la seva ge-
nerositat, un tret distintiu dels
Talaverón García. "L'Ari té un
cor enorme, és pur cor, i quan
coneixes la seva família entens
per què. Fa equip i integra cada
jugadora, i té prou capacitats
per acabar sent una líder a la
pista", enraona Turrión.
Mai té excuses i sempre s'im-

plica al màxim. "Saps que, jugui
bé o malament, et donarà el seu
100%, i a la banqueta és la pri-
mera que és dempeus animant.
No només ho fa en els bons
moments, també en els com-
plexos, que és on realment es ve-
uen les grans persones i juga-
dores", la descriu Cervera, que la
va dirigir quatre temporades al

Bàsquet Femení Sant Adrià, des
de cadet de primer any fins a fer-
la debutar a Lliga Femenina 2 i
donar-li uns 12 minuts per matx
en el seu primer any a la cate-
goria, el curs 2021-2022.
El tècnic premianenc recor-

da i agraeix els "grans passos en-
davant" que va fer Talaverón a
l'equip i l'entitat per agafar
"molta responsabilitat". Ha es-
tat un pilar per a moltes juga-
dores del planter adrianenc, i se-
gur que continuarà sent el seu
mirall, per molt que a partir d'a-
ra jugui en un altre club.
Sap escoltar molt bé i accep-

ta i necessita les crítiques per
millorar cada dia, i és una espor-
tista fàcil d'entrenar. "Sempre
arribarà a l'entrenament amb un
somriure i molt bona predisposi-
ció. És una noia alegre, empàtica
i feliç que és molt amiga de les se-
ves amigues", la retrata Cervera.
Eterna optimista, no deixa de

creure mai, encara que remun-
tar el partit sigui impossible. En
un matx contra el Vilabàsquet
Viladecans l'equip anava per-
dent per 20 punts i quedaven
uns segons quan Emma Barce-
ló va anotar un triple. "El vaig ce-
lebrar com si fos la cistella de la
meva vida. Després, mon pare
em va cridar l'atenció... 'Està bé
que animis, però allò no tocava',
em va dir", confessa Talaverón.
El seu entusiasme per créixer

i fer créixer la resta és inesgota-
ble. "És increïble l'energia que té
un dilluns a les onze de la nit. Mai
deixa de fer bromes i és gracio-
sa, fins i tot quan no ho pretén.
Ah, pregunta-li sobre la roda de
fira... L'Ari n'és la creadora", co-
menta, enigmàtica, Turrión.

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Ariadna Talaverón és pur cor
» Enric Cervera, Marc Talaverón, Júlia Muñoz i Judith Turrión retraten l’expivot del Femení Sant Adrià 
» “Avui dia no et trobes persones com l’Ari, amb una fidelitat que no té preu”, assegura Cervera

Ariadna Talaverón, amb el Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado
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Una nit, el peix kiwi de la peixera de casa
se’l mira directament als ulls i se li reve-
la com una profecia. Atrapat fa temps en
un laberint de frustracions professio-
nals i personals, tip de tot el que l’envol-
ta i de la vida a què s’ha vist abocat, de-
cideix agafar les regnes i fugir endavant.
“Res no tornarà a ser igual”, pensa.

A la Sala Flyhard de Barcelona.

Teatre

La nit del peix Kiwi
Josep Julien

Miki Núñez ha publicat el seu tercer àl-
bum, 121 (Música Global), que permetrà
començar l’estiu amb alegria i aire fresc.
Tal com ha explicat el terrassenc en una
entrevista amb l’ACN, aquest treball s’as-
sembla més al seu primer disc que no pas
al segon. El primer, Amuza, era més ale-
gre, mentre que el segon, Iceberg, era més
trist perquè estava marcat per la covid.

Música

La catalana Laia Manzanares es posa en la
pell de la Carolina, una jove ingènua i en-
cantadora que coneix en Leo (Manolo
Solo) a través d’un xat. Ell és un home adult
que s’ha fet passar per un noi de 16 anys
i, enganyant-la, ha aconseguit quedar
amb ella en un parc de la ciutat. Però a me-
sura que en Leo la coneix, comença a sos-
pitar que potser no és tan inofensiva.

Pelis i sèries

La desconocida
Pablo Maqueda

121
Miki Núñez

Jules Ainaud
El centre de fotografia KBr de Barcelona, pertanyent a la
Fundació Mapfre, ha inaugurat una exposició que reivin-
dica el fotògraf francès Jules Ainaud. Sota el títol La Cata-
lunya de Jules Ainaud, la mostra recull fotografies fetes per

aquest artista entre el 1871 i el 1872 a casa nostra. I és
que Ainaud va visitar diversos punts de la geografia cata-
lana per capturar llocs d’interès amb la seva càmera. L’ex-
posició, comissariada per Jep Martí Baiget, està formada
per aproximadament 240 fotografies. Els interessats les

podran veure de prop fins al pròxim 3 de setembre.

B A D  G Y A LQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una violinista acabada de graduar rep
una proposta inesperada. Mentre passeja
de nit per Barcelona, fa cerveses amb els
amics i esquiva turistes, defuig la pre-
gunta: Ets prou bo per viure d’allò que es-
times? Ho estimes prou per malviure’n?
Fusta i resina és el primer llibre de la
col·lecció Brunzits, de l’editorial Colum-
na, capitanejada per Juliana Canet.

Llibres

Fusta i resina
Ofèlia Carbonell

|Amnesia
Un joc de terror en primera persona que situa els jugadors a la Primera Guerra
Mundial. Així és Amnesia: The Bunker, per a PC, PS 4 i 5, i Xbox One i Series X/S. 
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Ja fa més d’una dècada que el tret de sortida de la
temporada estiuenca a casa nostra el marca la pu-
blicació de l’anunci d’Estrella Damm. Agradi més o
menys, la marca de cervesa ha sabut consolidar la
seva idea de viure l’estiu “mediterràniament” i cada
any hi ha expectació al voltant de l’anunci, que ha
acabat sent gairebé un curtmetratge. Aquest 2023,
la marca ha sorprès amb una protagonista de luxe:

Bad Gyal (Vilassar de Mar, 1997). Alba Farelo, el
nom real d’aquesta artista urbana que ho està pe-
tant arreu del món, s’interpreta a ella mateixa al ví-

deo. En plena gira mundial, la cantant es troba a
Tòquio i la seva mànager li recorda que l’endemà
ha de ser a Londres. Bad Gyal, però, decideix des-
obeir els seus compromisos professionals per tor-

nar “a casa”. Dit i fet: del Japó vola a Barcelona, on la
seva “tripulació” l’espera per fer un passeig en cata-

marà. L’estiu de qualsevol mortal.

Famosos

Ser una de les artistes urbanes ‘top’
La seva popularitat no ha deixat de créixer en els últims anys

Protagonitzar l’anunci d’Estrella Damm
L’espot publicitari dona la benvinguda a l’estiu a casa nostra

Un tema comentadíssim
Hi ha hagut opinions de tot. Tothom hi ha volgut dir la seva
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

El 65% dels sucres afegits que consumim diàriament
procedeixen d’aliments amb baixa densitat nutricional

NUTRIENTS

DENSITAT

PERCEPCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és pas una notícia nova que els infants mengin més sucre
del compte, però sí que en mengin més del doble del que ne-
cessiten. Segons un estudi de la Universitat de Granada, publi-
cat per la revista científica Nutrients, els nens espanyols consu-
meixen 55,7 grams diaris de sucres afegits, més del doble del
que recomana l’Organització Mundial de la Salut. 

Amb aquestes dades, no és estrany que les xifres d’obesitat
infantil augmentin any rere any, perquè una alimentació abun-
dant en sucres lliures està associada a un risc més alt d’obesitat,
i també de malalties cardiovasculars. De fet, l’estudi revela una
dada encara més inquietant: els aliments amb una dosi alta de
sucres contenen poc valor nutricional. És a dir, que són aliments
dolços i prou, sense cap altra qualitat. 

L’estudi, que ha comptat amb la participació de 1.775 famí-
lies amb fills d’entre 7 i 12 anys, recomana revisar la dieta dels
menors i donar prioritat a aliments amb més densitat nutricio-
nal i menor contingut en sucres afegits. Els investigadors també
reclamen més compromís de la indústria alimentària a l’hora de
reformular els productes i informar les famílies.   

Massa sucre a la dieta infantil

Les xifres de sobrepès i d’obesitat infantil continuen
augmentant i tenen una prevalença del 23,3% i del 17% 

Les claus

Cal potenciar en la dieta infantil i juvenil aliments rics en
nutrients, com la llet, els cereals o els batuts naturals  

Les begudes energètiques, la rebosteria, el cacau en pols 
o els gelats no són aliments tan nutritius com ens pensem  
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